
?Üç boyutlu gözlük sayesinde biz
nas›l iki boyutlu cisimleri üç
boyutlu görüyoruz? Yani bu

gözlüklerin çal›flma prensibi ne?
Neden bir taraf mavi iken di¤er

taraf k›rm›z›? 
Serçin fientürk

Bu, üç boyut etkisi yaratman›n basit yön-
temlerinden biri. Bir cisme bakt›¤›m›zda,
cismi farkl› aç›lardan gördükleri için, sa¤ ve
sol gözlerimizde oluflan görüntüler birbirin-
den hafifçe farkl›d›r. Beynimiz iki görüntüyü
üst üste bindirir ve aradaki farkl›l›klar› kul-
lanarak cismin bizden uzakl›¤› konusunda
bir tahminde bulunur. Yani, üç boyutluluk ya
da derinlik hissi beynimiz taraf›ndan olufltu-
ruluyor. Sinema perdesi, televizyon ekran›
ya da ka¤›t gibi iki boyutlu ortamlarda üç
boyutlu görüntüler elde etmek istiyorsak, iki
gözümüzde farkl› görüntüler oluflturman›n
bir yolunu bulmal›y›z. De¤iflik yöntemler kul-
lanarak bunu baflarmak mümkün, ama hep-
sinin bir tak›m dezavantajlar› var.

Ka¤›t üzerinde kullan›labilen hologram-
larda, ka¤›da düflen ›fl›k de¤iflik yönlere de-
¤iflik oranlarda yans›yor (bunun nas›l ger-
çekleflti¤i biraz kar›fl›k bir konu). Bu yönte-

min en büyük avantaj›, gözlük gi-
bi baflka bir araca ihtiyaç duyul-
mamas›. Ama renkli ve hareketli
görüntüler elde etmek çok zor.

Bahsetti¤in yöntemdeyse, bir
cismin iki farkl› aç›dan (normalde
gözlerin olmas› gereken yerlerden)
foto¤raf› veya filmi çekilir. Bunlar-

dan biri k›rm›z› renkli, di¤eri de ma-
vi renkli olarak ka¤›t veya ekranda üst üste
bindirilir. Bu flekilde oluflturulan son resme
ç›plak gözle bakarsan›z cismi rahatl›kla gö-
rebilirsiniz, ama detaylar bulan›kt›r. Gözlü-
¤ün camlar›ysa filtre gibi davran›r, yani bu
renklerden birini geçirerek di¤erini so¤urur.
Böylece her iki gözümüzde farkl› görüntüler
oluflur. Gerçi gözlerimizden biri sadece k›r-
m›z›, di¤eri de sadece mavi renk alg›lar,
ama beynimiz bu renkleri rahatl›kla birleflti-
riyor. ‹ki görüntü aras›ndaki flekil farkl›l›kla-
r›ndan da derinlik bilgisi elde ediliyor. Hare-
ketli görüntülere de uygulanabilen bu yön-
temde ne yaz›k ki renk içeri¤i çok fazla olan
görüntüler elde edemiyorsunuz.

Buna benzer birkaç yöntem daha var.
Bunlar hakk›nda daha detayl› bilgiyi
http://www.c3dnow.com/Content/Stere-
o3D/ adresindeki web sayfas›nda ve izle-
yen sayfalarda bulabilirsiniz.

???

101Ocak 2005 B‹L‹M veTEKN‹K

Bir odaya girdi¤imizde demir, tahta gibi
de¤iflik cisimlerin s›cakl›klar›n›n farkl›

oldu¤unu görüyoruz. Oysa termik denge
sebebi ile s›cakl›klar›n›n ayn› olmas›
gerekir. Bu farkl›l›¤›n sebebi nedir?

‹smail K›ralan

Bu deneyimden yola ç›karak hemen cisimlerin
“s›cakl›klar›n›n farkl›” oldu¤u sunucuna varma-
mak gerekir, çünkü elimiz ideal bir termometre
de¤il. ‹deal bir termometre, s›cakl›¤›n› ölçtü¤ü ci-
simlere oranla çok küçük olmal›. Böylece ›s› akta-
r›m› gerçekleflip s›cakl›klar eflitlendi¤inde cismin
s›cakl›¤›nda büyük bir de¤ifliklik olmaz ve sonuç-
ta do¤ru s›cakl›¤› ölçebiliriz. El bu anlamda ideal
de¤il.

Gerçi, farkl› cisimlerin, günefl ›fl›¤›n› farkl›
oranlarda so¤urmalar› gibi de¤iflik nedenlerle s›-
cakl›klar› ayn› olmayabilir. Ama bahsetti¤in olay
bundan kaynaklanm›yor. Bu tip durumlarda cisim-
lerin iki özelli¤i önem kazan›r. Bunlardan birinci-
si, bu cisimlerin ›s› iletkenli¤i (hem elle cisim ara-
s›ndaki hem de cismin içindeki iletkenlik).

Metaller genellikle iyi ›s› iletkenidirler. Tahta
da tam tersi, iyi bir yal›tkand›r. Örnek olarak oda-
da ayn› büyüklükte bir demir, bir de tahta blok ol-
du¤unu ve bunlar›n ayn› s›cakl›kta oldu¤unu
varsayal›m. Bu s›cakl›¤›n 37 dereceden büyük ol-
du¤u durumu düflünelim (yani bunlar elimizden
daha s›cak). Tahtaya dokundu¤umuzda, sadece
tahtan›n üst tabakalar›ndan elimize bir ›s› aktar›-
m› olur. Is› tahtan›n sadece küçük bir bölgesinden
geldi¤i için, aktar›lan ›s› miktar› düflüktür. Bu ne-
denle elimiz yanmaz. Üstelik, elimiz gelen ›s›n›n

hepsini so¤urdu¤u için yüzeyin s›cakl›¤› kabaca
37 dereceye kadar düfler. Buna karfl›n tahtan›n
içi hâlâ çok s›cakt›r. Fakat, tahta kötü bir iletken
oldu¤u için, içeriden gelip yüzeye, sonra da elimi-
ze geçmeye devam eden ›s›n›n miktar› düflüktür.
Böylece rahatl›kla tahtaya dokunmaya devam ede-
biliriz. Yani, tahta ilk dokundu¤umuz anda çok s›-
cak, ama daha sonra normal s›cakl›kta hissedile-
cektir.

Demire dokundu¤umuzdaysa, yüzey ilk afla-
mada so¤usa bile, hâlâ s›cak olan iç k›s›mdan yü-
zeye büyük miktarlarda ›s› aktar›m› vard›r. Bu ne-
denle hem yüzey 37 dereceden daha s›cakt›r,
hem de elimize büyük miktarlarda ›s› aktar›l›r.
Elimizin yanma düzeyi, aktar›lan ›s› enerjisi-
nin büyüklü¤üne ba¤l›. Bu durumda, ilk do-
kundu¤umuz anda da sonraki zamanlarda da
,demir hep s›cak hissedilecektir.

Demir ve tahtan›n elimizden daha so¤uk
oldu¤u durumda da ayn› tart›flma yürütülebilir.
Bu durumda da tahta ilk anda, ama demir
her zaman so¤uk hissedilecektir (k›fl›n oto-
büslerde ayakta yolculuk edenlerin iyi bildi-
¤i gibi). Dikkat ederseniz iki du-
rumda elde edilen sonuç ters;
birinde demir daha s›cak, di¤e-
rinde daha so¤uk hissediliyor.
Halbuki, normal oda koflullar›n-
da bunlar›n gerçek s›cakl›klar›
farkl› olsayd›, her iki durumda da
ayn› sonucu elde etmemiz gerekir-
di.

Cisimlerin hissetti¤imiz s›cakl›-
¤›n› etkileyen ikinci önemli özellikle-
ri de ›s› s›¤alar›. Is› s›¤as›, cismin s›-

cakl›¤›n› bir derece de¤ifltirmek için ne kadar ›s›
aktar›m› olmas› gerekti¤inin bir ölçüsüdür. Is› s›-
¤as› ne kadar büyükse, dokundu¤umuzda elimize
aktar›lan ›s› da o kadar büyük olacakt›r. Bir dam-
la kaynar su, bir kova kaynar sudan daha az ya-
kar. Veya, bir kar tanesi, kartopundan daha az
üflütür. Bu etkiye en iyi örnek f›r›nlarda s›kça kul-
land›¤›m›z alüminyum folyolar. F›r›ndan yeni ç›k-
m›fl olmas›na karfl›n, folyoya rahatça dokunabilir-
siniz; folyoyla sard›¤›n›z yiyecekse hâlâ çok s›cak-
t›r. Bunun nedeni, ince folyonun çok az madde
içermesi. Bu nedenle, dokundu¤unuzda elinize
aktar›lan ›s› da çok düflüktür. 
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